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		Abstract

		Arabic Abstract:  
هذا تحليل معمق لظاهرة تطورالشعر العربي المعاصر منذ ظهور قصائد الشعر الحر على يد نازك الملائكة وبدر شاكر السياب حتى بداية سبعينيات القرن العشرين. لقد ناقش الزواتي الظواهر الفنية التي واكبت هذا التطور والمدارس والجماعات الأدبية التي ساهمت فيه. وخلص الكاتب الى ان العملية الشعرية تمر بثلاثة أبعاد:

البعد الأول، وهو البعد الذاتي الذي لم تتبلور فيه تجربة الشاعر الفنية بعد، ولم تلمس معاناة الناس من حوله. ولهذا فإن قصائده تتراوح بين الغزل والموضوعات العاطفية.

البعد الثاني، وهو البعد الاجتماعي، ويتركز اهتمام الشاعر فيه على التعبيبر عن هموم الناس المحيطين به. إنها مرحلة حرجة إما تنقل الشاعر الى المرحلة الأسمى او تهبط به الى المرحلة البدائية الأولى.

والبعد الأخير هو البعد الإنساني، حيث يصل فيه الشاعر الى مرحلة البلوغ الفني، وتتميز تجربته بالاهتمامات الإنسانية التي تخاطب القارئ في أي مكان في العالم.

English Abstract:  
This is an in-depth analysis of the evolution of contemporary Arabic poetry from the emergence of free poems by Nazik al-Mala’ikah and Badr Shakir al-Sayyab until the early 1970s. Zawati discussed the artistic phenomena that accompanied this development and the schools and literary groups that contributed to it. The author concluded that the poetic process goes through three dimensions.

The first one is the self-dimension in which the poet’s artistic experience has not yet crystallized, or touched the feelings of the people around him. Poems, therefore, range from yarn to emotional themes.

The second is the social dimension, in which the poet’s attention is focused on expressing the concerns of the people around him. It is a critical stage either moves the poet to the higher stage or brings him down to the first primitive one.

The last dimension is the human dimension, in which the poet reaches artistic maturity, and his experience is characterized by human interests that address the reader’s concerns anywhere in the world.
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